
Věc: Námět k vyčištění a rekultivaci části koryta potoka Brodky mezi ČOV Zbýšov a VN Brodky 

 

Jako členové sdružení „Zbýšov pro lidi“ vítáme projekt a právě probíhající realizaci vodní nádrže 
Brodky. S touto nádrží logicky velmi souvisí také kvalita přitékající vody a stav koryta potoka mezi 
nádrží a ČOV Zbýšov. Předpokládáme, že kvalita vody bude dostatečně řešena v rámci 
připravovaného projektu „Intenzifikace kalového hospodářství a vybudování terciárního stupně 
dočištění ČOV ve Zbýšově“. Této oblasti se tedy dále nevěnujeme. 

Stav zmíněné části koryta potoka pod ČOV je dán pravděpodobně především nedostatečnou 
kvalitou vypouštěných vod v období před rekonstrukcí ČOV proběhlé cca před deseti lety. Na první 
pohled je zřejmé, že koryto je prakticky v celé délce zaneseno dvojím druhem odpadu. Jedním typem 
je „makroskopický“ odpad jako např. zbytky folií a igelitu, pneumatiky, zbytky textilií, plastové lahve, 
střepy atp. Druhým typem odpadu je šedočerný kal pokrývající dno a břehy potoka v různé mocnosti 
a šířce dané přirozeným usazováním dle tvaru koryta. Jedná se o charakteristické kaly silně 
nevábného zápachu vzniklé nedostatečným, nebo zcela chybějícím čištěním odpadní vody. Užší 
koryto a ekosystém potoka je tak dnes spíše ekologickou havárií, než něčím co by mělo napájet 
novou nádrž. 

Podle našeho názoru je zřejmé, že pokud nedojde k vyčištění koryta potoka ideálně před zahájením 
napouštění VN Brodky, nemůže se ani zdaleka naplnit potenciál, který tato VN i údolí potoka 
Brodky ve zmíněném úseku má. Kvalita vody se určitě intenzifikací ČOV zlepší a pomůže i zcezovací 
nádrž před VN Brodky, ale kaly před rybníkem budou bez pochyb na dlouhé desítky let hendikepovat 
jak vlastní údolí, tak také reálnou i „pocitovou“ kvalitu vody v nádrži. 

Vyčistění koryta samozřejmě není jednoduchý ani levný úkol. Ale na druhou stranu se celé koryto 
nachází na městských pozemcích, což by mělo odkalení a vyčištění koryta zásadně zjednodušit. 
Zbýšov má bohužel stále více míst poznamenaných bývalou těžbou, průmyslem, skládkováním i 
špatným nakládáním s odpadní vodu, než míst přirozeně čistých. Některé pozůstatky minulých dob se 
podařilo odstranit, některé jsou potlačeny, ale koryto potoka Brodky je bohužel jedním z největších 
„restů“ vůči přírodě. 

Vyčištění a rekultivace koryta s případným dobudováním „lehké“ cyklostezky v údolí – např.  
obdobného typu, který nově spojuje Neslovice a Tetčice – by podle nás mělo velmi pozitivní přínos 
nejen pro naše občany. Druhé přirozené propojení města s VN Brodky, prostorem okolo bývalé 
cihelny a Rybičkovou skálou by už mělo potenciál oslovit i širší okolí než jen obyvatele Zbýšova.   

Tento materiál bereme jako podnět k diskuzi a možné spolupráci nad řešením problému. Pokud 
jste již v dané směru podnikli nějaké kroky, tak budeme rádi za informace o plánovaném řešení. 
Jinak navrhujeme co nejdříve provést rozbory a sondování kalů podél potoka pro zjištění rozsahu této 
zátěže tak, aby se mohlo dále reálněji uvažovat o možné nápravě stavu. 

 

Za „Zbýšov pro lidi“, O. Hort, M. Leščinský a J. Barvíř, leden 2023 



Příloha: Ilustrativní fotografie stavu koryta v lednu 2023 

 

 

 

 

 


